
تحریم جشنواره خودکشی دست جمعی است
بهروزافخمیدرایندورهازجشنوارهبهعنوانتهیهکنندهومجریبرنامهتلوزیونیهفتحضوردارد

جشنواره هیچ 
وقت قابل پیش بینی 
نبوده، خصوصا امسال 
که از طرف پیرمردها 
و هنرمندان قدیمی 
تحریم شده، ممکن 
است فیلم اولی ها ما 
را شگفت زده بکنند. 
سال  قبل کسانی 
بودند که جشنواره را 
تحریم نکرده بودند، 
اما چون کلاس کار 
خودشان را بالاتر 
از جشنواره فجر 
می دیدند فیلمشان را 
نمی فرستادند و یا دیر 
می رساندند که به کن 
و جشنواره های دیگر 
بروند

شما امسال فیلمی در جشنواره دارید به 
اسم »استاد« که کار تهیه آن را بر عهده 
گرفتید، برای ما بگید که فیلم درمورد 

چیست؟ 
داستان درباره اســتاد نقاشی است که سعی 
می کند شاگردش را که دختر است، فریب بدهد.

)سکوت می کند و می خندیم(
چه شد که به کار تهیه روی آوردید؟ 

بخشــی از این به این خاطر است که فرصت 
نمی کنم به همه ایده ها بپــردازم و بعضی از این 
ایده ها فیلمنامه-هایی است که لازم است در خارج 
از ایران ساخته شود و من هم تا جایی که مجبور 
نشوم قصد ندارم فیلمی در داخل ایران کارگردانی 
کنم. خب اگر بتوانم با تهیه کنندگی به فیلمسازان 
جوان کمک کنم به شرط آن که وقت زیادی را از 

من نگیرد، این کار را انجام می دهم. 
پس فعلا در مقام کارگردانی، فیلمی از 

شما نخواهیم دید؟
چرا، فیلمنامه ای هست به نام صبح اعدام 
که چون کســی غیر از خودم نمی تواند آن را 
کارگردانی کند، تصمیــم گرفتم این یکی را 

هم بسازم.
و فیلمی که قرار اســت خارج از 

ایران ساخته شــود، مشخص است 
چیست؟

فیلم جنایت و مکافات اســت که قرار است 
تابستان آینده، در ســن پترزبورگ و ارمنستان با 

بازیگران ایرانی جلوی دوربین برده شود.
 فیلمنامه اش آماده است؟

جنایت و مکافات که فیلمنامه نمی خواهد، این 
کتابی است که می شود دست بگیریم و از رویش 
فیلم بسازیم! درباره فیلم »جایی برای پیرمردها 
نیست« هم این اتفاق افتاده بود. فیلمی که چند 
جایزه اسکار را گرفت، برادران کوئن در مصاحبه ای 
گفتند هنگام نوشتن فیلمنامه یکی از برادرها کتاب 
را باز نگه داشته بود و دیگری به سرعت از روی آن 

فیلمنامه را می نوشت. 
پس معتقدید کــه کارگردان 
بایــد به اثــر ادبی 
وفادار بماند؟ چون 
بســیاری دیگر از 
فیلم های شما هم 
جزو آثار اقتباسی 
هستند می پرسم، 
چقدر و چقدر لازم 
می دانید کارگردان 

قصه اقتباس شده را باید مال خود کند و 
شخصیت ها را به دنیای خود دعوت کند؟ 
لازم نیســت حتما قصه را مال خود کند، اما 
می تواند این انتخاب را داشته باشد. می تواند حقوق 
مادی معنوی اثر را بخــرد و در آن دخل و تصرف 
کند. ولی در مورد جنایت و مکافات که چندین بار 
اقتباس ناموفق داشته به نظرم یک اقتباس کاملا 
وفادار و کاملا سرســپرده به متن اصلی تا به حال 

انجام نشده و من می خواهم این کار را بکنم. 
درمورد فیلم امسالتان، »استاد«، فکر 
می کنید به لحاظ کیفی چه رتبه ای دارد 
و آیا جایزه ای از هییت داوران کســب 

می کند؟
جشــنواره هیچ وقت قابل پیش بینی نبوده، 
خصوصا امسال که از طرف پیرمردها و هنرمندان 
قدیمی تحریم شده، ممکن است فیلم اولی ها ما 
را شگفت زده بکنند. سال  قبل کسانی بودند که 
جشــنواره را تحریم نکرده بودند، اما چون کلاس 
کار خودشــان را بالاتر از جشنواره فجر می دیدند 
فیلمشان را نمی فرستادند و یا دیر می رساندند که 
به کن و جشنواره های دیگر بروند. بعضی از آن ها 
که رفیق خودم بودند بهشان پیام دادم گفتم چه 
خوب شد که فیلمتان به جشنواره نرسید چون اگر 
می آمد قطعا جایزه ای نمی گرفت یا حتی رد می شد 

آن وقت برای شما خیلی بد بود!
حالا که حرف از تحریم جشنوراه شد 
بگذارید راحت تر و شــفاف تر سراغ 
این موضوع برویم. به نظر شما تحریم 
جشنواره ضرر بیشتری برای خود هنرمند 

و زیست بومش نخواهد داشت؟
نمی دانم، امیدورام این مساله را درک کنند. این 
بیشتر شبیه یک خودکشی دسته جمعی است. به 
نظر می آید زندگی برایشان بی معنی و پوچ شده و به 
اندازه کافی هم پول دارند و دلشان می خواهند بری 

خودشان ماجراهای تازه درست کنند.
با توجه به حساســیت های سیاسی 
و فرهنگی، پیش بینی می شــود که در 
مراسم فرش قرمز یا در اختتامیه حواشی 
بحث برانگیزی رقم بخورد. از پوشش 
بازیگــران زن و عــدم رعایت حدود 
حجاب گرفته تا حرف های بعد از گرفتن 
جوایز روی سن. به نظر شما چقدر این 
پیش بینی ها ممکن است درست باشد؟

در جریان جشــنواره های فجر، ما همیشه با 
شگفتی رو به رو بوده ایم. من نمی دانم فیلم اولی ها 
و کســانی که در جریان مافیاها و دارودسته های 
روشنفکری نیستند، چه فیلمهایی ساختند و چند 
فیلم خوب در بین این فیلمها هست؟ طبیعتا اگر 
مثل پارسال فیلمهای خوب به طور غیر منتظره ای 
در بین فیلمهای ارسالی از فیلم-اولی ها باشد، طبعا 
بازیگران و عواملش هم از آدمهایی نیســتند که 

چنین کارهایی بکنند...
منظور شما این است که ممکن است 
به عمد به فیلم اولی ها جایزه بدهند که 

جلوی این اتفاق ها گرفته بشه؟
نه، اگــر فیلم اولی  ها خوب باشــند و هیئت 
انتخاب و نهایتا هیئت داوران این فیلم ها را مورد 

چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر به لحاظ موقعیت سیاسی و اجتماعی، شاید حساس ترین 
دوره خود را انتظار می کشد. موقعیتی که هر چه به آستانه ورود جشنواره نزدیک می شویم، 
پرچالش تر از قبل هم می شود. برای پیش بینی دقیق تر اتفاق ها و همچنین برای فهم فضای مدیریت فرهنگی در این »برهه 
حساس کنونی-«ترین رویداد سینمایی کشور، به سراغ بهروز افخمی، از اعضای پیشین هیئن انتخاب و کمیته داوران جشنواره 
فجر رفتیم و کمی با او گپ زدیم. بهروز افخمی را در پایان کارگاه انتقال تجربه»از امروز« ملاقات کردیم. در حالی که بعد از 
ساعتها گفتگو در کارگاه، انتظار داشتیم خسته شده باشد، اما حرف از جشنواره که شد باز به هیجان آمد و همان جا روی سن، 
جا را برای مصاحبه باز کرد و ادامه داد. افخمی در انتقاد به مداخله سازمانهای سینمایی در نظم جشنواره، درباره حقایقی از پشت 
پرده انتخاب فیلمها و داوری آن ها در ادوار مختلف جشنواره سخن گفت. او جریان تحریم جشنواره فجر را »تحریم پیرمردها« 

خواند و بیش از همیشه این را یادآوری کرد که کارگردان »شوکران« و »عروس« هنوز هم حرف هایی دارد.
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